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شنا اوج می گیرد  اگر... 
  فريدون حسن

موفقيت هاي اخير نوجوانان ايران در مس��ابقات ش��ناي 
قهرماني آسيا ثابت كرد اين رش��ته پايه و مدال آور از چه 
ظرفيت بالايي براي رشد و ترقي برخوردار است؛ ظرفيتي 
كه هيچ گاه از سوي مسئولان ورزش كشور نه جدي گرفته 

شده و نه به آن بهايي داده شده است. 
ش��نا به عنوان ورزش��ي كه در آموزه هاي دين��ي ما نيز 
به آن توجه ويژه ش��ده، هي��چ گاه در ورزش ايران جدي 
گرفته نشده است، همه به اين موضوع و حقيقت واقفند 
كه وقتي مش��عل المپيك يا بازي هاي آس��يايي روشن 
مي شود، كش��ورهايي كه در اين رش��ته پيشرو هستند، 
چگونه م��دال درو مي كنند. ما تنها نظاره گر هس��تيم و 
حسرت مي خوريم، در حالي كه مطابق تذكرات شريعت 
و آيين مان بايد به اين رشته بها دهيم و فرزندان مان را به 

انجام آن ترغيب كنيم. 
با وجود تمام بي مهري ها و بي توجهي ها به اين رشته، اما 
نوجوانان ايران در مس��ابقات قهرماني آسيا توانايي هاي 
خود را به رخ كشيدند و ثابت كردند اگر اندكي از آن حجم 
توجه و خرجي كه براي برخي از رشته هاي هميشه بازنده 
مي شود، متوجه آنها شود، مي توانند حتي در بزرگ ترين 
آوردگاه ه��اي ورزش جهان ه��م نام و پرچم اي��ران را بر 

قله هاي افتخار قرار دهند. 
جالب است كه اين اتفاق در زمان وزارت كيومرث هاشمي 
رخ مي دهد، يعني وزيري كه اگر خوب به ياد داشته باشد، 
در زمان تصدي پست رياس��ت كميته ملي المپيك، بعد 
از بازي هاي آس��يايي2014 اينچئون اعلام كرد ورزش 
كش��ور بايد به سمت پيش��رفت در ورزش هاي پرمدالي 
چون شنا، سواركاري و تيراندازي پيش برود، اما خب نه 
در طول چهار سال رياست هاشمي بر كميته ملي المپيك 
اين مسئله تحقق پيدا كرد و نه در دوران رؤساي بعدي، 
وزارت ورزش و سازمان تربيت بدني سابق هم كه در تمام 
دهه هاي گذشته چنان فوتبال زده بوده و هستند كه اصلًا 
مجالي براي فكركردن به ساير ورزش ها و پيشرفت آنها 

به خود نمی دهند. 
حالا يك اتفاق ويژه رخ داده است؛ بچه هاي شناي ايران، 
آينده سازان اين رشته افتخارآفريني كرده اند. حالا وزارت 
ورزش و كميته ملي المپيك دو راه در پيش دارند؛ يا اينكه 
مطابق هميشه بي خيال اين افتخارآفريني بازهم به فوتبال 
بچسبند يا اينكه تلنگري بخورند و براي رشد و ارتقای اين 
رشته و بقيه رشته هاي مدال آور برنامه ريزي كنند، هر چند 
بعيد به نظر مي رسد وزارت نشينان ورزش و كميته نشينان 
المپيك راه دوم را در پيش بگيرند، چون بايد هم در مورد 
آن فكر و هم خرج كنند كه با توجه به سابقه عملكرد اين 
دو نهاد در تاريخ ورزش ايران، چنين چيزي ممكن نيست، 
پس به احتمال زياد ما بايد دلخوش به يك شادي مقطعي 
باشيم؛ شادي بابت افتخارآفريني نوجواناني كه رفتند و با 
دست خالي و بدون توجه و حمايت آقايان پشت ميزنشين 

ورزش افتخارآفريني كردند. 
شناي ايران قابليت رش��د و ارتقا دارد، اين را نوجوانان و 
آينده سازان اين رشته در همين مسابقات قهرماني آسيا 
به همه ثابت كرده اند، فقط يك نگاه خريدارانه از س��وي 
مسئولان ورزش لازم است تا اين رش��ته پايه و مدال آور 
در مسير توسعه قرار گيرد؛ اتفاق خوبي كه با وجود تمام 

مشكلات اميدواريم رخ دهد. 

نگاه

درخشش تيم ملي شنا و 

دنيا حيدري
     گزارش

در  اي�ران  ش�يرجه 
رقابت ه�اي قهرمان�ي 
جوانان آس�يا با كس�ب 12مدال رنگارنگ بار ديگر 
اهميت توجه به اين رش�ته را گوش�زد كرد، اما اين 
نخستين بار نبود كه تيم ملي ش�نا و شيرجه ايران 
هم�گان را ش�گفت زده مي كرد؛ س�ال2016 نيز دو 
ملي پوش ش�يرجه ايران تاريخ ساز ش�دند. شهنام 
نظرپور و مجتب�ي ولي پور، دو ش�يرجه رو ايران در 
دهمين دوره رقابت هاي شيرجه قهرماني آسيا موفق 
به كسب مدال برنز شدند. اين موفقيت درست بعد از 
58سال به دست آمد، آن هم زماني كه كشورهايي 
چون چين و ژاپن، حرف هاي زي�ادي براي گفتن در 
سطح دنيا داشتند و مدال شنا ارثيه كشورهاي شرقي 
شده بود، اما شاهكار تاريخي شهنام نظرپور و مجتبي 
ولي پور ايران را به عنوان سوم تيم برتر قاره معرفي 
كرد، ولی برنز نظرپور و ولي پور نخستين مدال هاي 
شيرجه ايران نبود. نخستين مدال هاي شيرجه ايران 
را تقي عس�گري )نقره( و منوچهر خموش)برنز( در 
نخس�تين دوره بازي هاي آس�يايي1951 در دهلي 
كسب كرده بودند. چهار سال بعد، منوچهر فصيحي 
و حسن اعظمي نيز در بازي هاي آسيايي1958 توكيو 

به دو مدل برنز دس�ت يافتند، ام�ا بعد از آن طي 
58سال، هيچ يك از شيرجه روهاي ايران موفق 
به كس�ب مدال نش�دند تا اينكه پ�اي نظرپور و 
ولي پ�ور در قهرمان�ي آس�يا ب�ه س�كو رس�يد. 

 
دو سال قبل از تاريخ سازي ش��يرجه روهاي ايران، همه 
چشم انتظار مدال آوري مهدي انصاري، ملي پوش 18ساله 
ايران در بازي هاي آس��يايي اينچئون بودند. انصاري در 
17سالگي موفق به شكستن ركورد ماده100متر پروانه 
بعد از 10سال شده بود و به همين دليل يكي از شانس هاي 
قطعي تيم ملي شناي ايران براي صعود به فينال بازي هاي 
آسيايي بود و بسياري اميدوار بودند او با ثبت يك ركورد 
خوب، نخستين مدال ش��ناي ايران در تاريخ بازي هاي 
آسيايي را كسب كند و تاريخ ساز شود، اما درست زماني 
كه به عنوان نفر سوم، تنها 20متر تا سكوي پايان فاصله 
داشت، لحظه اي متوقف شد و سپس به شناكردن ادامه 
داد، ولی همان توقف باعث شد نه ركورد خوبي از خود به 
جا بگذارد و نه پايش به سكو برسد، اما طولي نكشيد كه 
مشخص شد توقف او حين مسابقه به دليل در رفتگي از 
ناحيه كتف بوده اما با وجود درد زياد، مسابقه را ادامه داده 
بود. او بعد از مسابقه نيز تأكيد كرد: غيرتم به عنوان يك 

ايراني اجازه نداد، به مسيرم ادامه ندهم. 

ش��ناي ايران همچني��ن از طريق علي فتح��ي در جام 
باش��گاه هاي جهان كه به ميزباني دوبي برگزار مي شد، 
دس��تش به خوش رنگ ترين مدال مس��ابقات رسيد و 
بر سكوي نخس��ت ايس��تاد؛ موفقيتي كه در مسابقات 
آسيايي تايلند نيز عيناً تكرار شد. توانمندي هاي ايران در 
رشته شنا و شيرجه، ملي پوشان پارا را نيز دربرمي گرفت، 
به طوري كه محمدحس��ين كريمي موفق به كس��ب 
عنوان قهرماني جهان شناي نابينايان شد، اما بي ترديد 
شاهين ايزديار، پرافتخارترين شناگر ايران است كه در 
بازي هاي پاراآس��يايي موفق به كسب شش طلا و يك 
نقره ش��د و ركوردي تاريخي در ورزش توان يابان ايران 

به ثبت رساند. 

حال، يك بار ديگر كاروان اعزام��ي ايران به قهرماني 
آسيا چنان با دس��ت پر بازگش��ته كه همه نگاه ها را 
به خود جلب كرده اس��ت. درخشش ملي پوشان شنا 
و ش��يرجه ايران با كس��ب موفقيت هاي قابل توجه 
ثابت كرد اندكي توجه و حمايت از اين رشته مي تواند 
نتايج قابل توجهي براي ورزش ايران به دنبال داشته 
باش��د، اما هيچ ي��ك از موفقيت هاي كسب ش��ده از 
سوی ملي پوشان شنا و شيرجه كه موارد مطرح شده 
تنها گوشه اي از آنها بود، نتوانس��ت باعث تغيير نگاه 

مسئولان به اين رشته ورزشي ش��ود، حال آنكه شنا 
يكي از رشته هايي است كه در دين هم تأكيد فراواني 

بر آن شده است. 

اهميت اين رشته ورزش��ي باعث شده است كشورهاي 
پيشرو و توسعه يافته، اس��تعداديابي در شنا را از سنين 
بس��يار كم و با در نظ��ر گرفتن تم��ام  فاكتورهاي لازم 
ب��ه خص��وص فيزيك اف��راد آغاز و س��پس براس��اس 
برنامه ريزي هاي اصولي، روي استعدادهاي كشف شده 
براي قهرماني كار كنند. در ايران اما نه تنها توجه  چنداني 
به استعداديابي نمي شود كه استعدادهاي شكوفا شده نيز 
تحت حمايت قرار نمي گيرند تا بتوانند مسير موفقيت را 
به خوبي طي كنند. مشكلات سخت افزاري، نبود امكانات 
و استخرهاي استاندارد براي تمرين و همچنين بالابودن 
هزينه ها اس��تعداديابي و حمايت از ورزش��كاراني كه 
استعدادهاي خود را به معرض نمايش گذاشتند، دشوار 
كرده است، آن هم در ش��رايطي كه تعداد علاقه مندان 
به شنا در ايران كم نيست، نبود امكانات و زيرساخت ها 
در كنار بالابودن هزينه ها، اين رشته را بيشتر به چالش 

كشيده است. 
بي ترديد لازمه قهرمان پروري مهيابودن ش��رايط است 
اما در ايران استخر استاندارد بس��يار كم است و هرچه 
هم كه هست، با توجه به نگاه درآمدزاي مالكان، اوضاع 
را سخت كرده است، به طوري  كه صراحتاً مي توان گفت 
پايگاهي براي تمرين ش��نا و قهرمان پروري نيس��ت و 
اگر هم هست، بسيار گران اس��ت كه باعث كاهش آمار 

داوطلبان مي شود. 

مشكل اما تنها عدم مهيابودن زيرساخت ها و بي توجهي 
به استعداديابي نيست. عدم حمايت لازم از ورزشكاران 
اين رشته  نيز يكي از معضلات شناست كه بارها صداي 
شناگران را درآورده اس��ت، به طوري كه برخي بر اين 
باورند نمي توان گفت به شنا كم توجهي مي شود، در اصل 
به شنا اصلًا توجه نمي ش��ود. نمونه اين ادعا نيز اتفاقي 
است كه در اينچئون براي مهدي انصاري رخ داد و هيچ 
مسئولي حتي جهت احوالپرسي هم كه شده سراغ او را 
نگرفت، اما گاه  اين بي توجهي ها زمينه  آبروريزي را نيز 
ايجاد كرده است؛ درس��ت زماني كه رئيس فدراسيون 
ش��نا در خلال يكي از رقابت هاي بين المللي، به صورت 
پنهاني از استخر يخ تيم برزيل براي ورزشكار كشورمان 
اس��تفاده مي كند، در حالي كه تهيه يك استخربادي و 
پركردن آن با يخ براي استفاده ورزشكاران هزينه زيادي 
ندارد. بي ترديد متوجه شدن تيم برزيل از استفاده پنهاني 
ورزشكار ايران از استخريخ آنها مي توانست هزينه زيادي 
براي ايران داشته باشد و آبروي ورزش كشور را خدشه دار 
می كرد. بايد ديد درخشش ش��ناگران ايران در آخرين 
رويداد بين المللي مي تواند باعث تغيير ديدگاه مسئولان 
شود و در تازه اي براي شنا باز كند تا ورزشكاران اين رشته 
بتوانند با نمايش توانايي هاي بالقوه خود، بيش از اين براي 

ايران افتخارآفريني كنند؟

شناگر قابل داریم آب نداریم !
موفقيت هاي شنای ايران به رغم كاستی ها و بی توجهی ها

ورزشي

پرونده
بررسی عملكرد شنا در مسابقات 

قهرمانی نوجوانان آسيا

نگاه کارشناسان در گفت و گو با »جوان« | دنیا حیدری 

شيرجه روهاي كشورمان 
در رقابت هاي جوانان آسيا 
موفق به كسب شش مدال 
خوشرنگ شدند. تصاحب 
دو مدال طلا، س��ه مدال 
نقره و ي��ك برن��ز اتفاق 
خوبي ب��راي اين رش��ته 
محسوب مي شود. معتقدم 
به  ج��اي اينك��ه بگوييم 
نسبت به ادوار قبلي چقدر 
پيشرفت كرده ايم، بايد به 
بحث رقابت با قدرت هاي 
قاره كهن بپردازيم و به اين مسئله مهم توجه كنيم. جدا 
از بحث مدال آوري تقابل با تيم هاي قوي اهميت زيادي 
دارد. واقعيت اين است كه در گذشته نمي توانستيم با 
قدرت هايي چون ژاپن، مال��زي و ديگر مدعيان رقابت 
كنيم و نتايج مان قابل مقايس��ه نبود، اما در رقابت هاي 
فيليپين توانستيم ژاپن، مالزي و ويتنام را بگيريم. تيم 
ويتنام مدت هاس��ت با مربي چيني كار مي كند، حتي 
سنگاپور هم كه بالاتر از ما قرار گرفته بود، باز هم مقابل 
نمايندگان ايران به مشكل خورد. شيرجه روهاي ما در 
اين دوره بسيار قوي ظاهر شدند و عالي بودند. از اينها 
مهم تر اينكه سام واژير، شيرجه رو ايراني با كسب دو طلا، 
يك نقره و يك برنز برترين ورزش��كار شيرجه رده هاي 
سني آسيا لقب گرفت و صاحب لوح افتخار اين رقابت ها 
شد. اين نشان از قدرت شيرجه ايران دارد، ضمن اينكه 
نگاه كشورهاي آس��يايي به شيرجه كشورمان را تغيير 
داد. اين اتفاق بسيار بزرگ و مهمي براي خانواده شيرجه 
بود و بازتاب بس��يار خوبي در سطح  بين المللي داشت. 
اميدواريم با كمك رسانه ها توجه به شيرجه نسبت به 
گذشته افزايش يابد و با رسيدگي هاي بيشتر قدري از 
كمبودهاي سخت افزاري كاس��ته شود. رشته شيرجه 
زودبازده است و خيلي زود ورزشكار مي تواند به مرحله 
پيشرفت برسد. اگر يك ورزش��كار مستعد كشف شود 
و به درس��تي تمرين كند و پرورش يابد، دو تا سه سال 
ديگر تلاش هاي اين ورزشكار به بار خواهد نشست. پس 
از آن به مرحله اي مي رس��د كه مي تواند در رقابت هاي 
رده هاي سني آسيا ش��ركت و خودش را مطرح كند. از 

اين مرحله به بعد ديگر حمايت هاي فدراسيون، امكانات 
سخت افزاري مناسب، دانش مربيان، استفاده از مربيان 
بادانش خارجي و حضور در اردوها و مسابقات هستند 
كه چنين اس��تعدادي را به رده بزرگس��الان و عرصه 
مدال آوري سوق مي دهند. عمر قهرماني شيرجه روها 
بسيار زياد است، اگر ورزشكاري در سن نوجواني شكوفا 
شود تا سن بيش از 30سالگي نيز مي تواند در رقابت هاي 
بين المللي شركت كند و خوش بدرخشد. در اين رشته 
حتي ورزشكار 39ساله در المپيك شركت كرده و مدال 
هم گرفته است. ش��يرجه بيشتر به بحث هاي تكنيكي 
مربوط مي ش��ود و ن��ه فيزيولوژيك، ب��ه همين  خاطر 
با يك آمادگي جس��ماني خوب ورزش��كار مي تواند تا 

سن بالا نيز تكنيك هايش را 
اجرا كند. بارها اين مسئله را 
در رسانه  ها بيان كرده ام كل 
امكانات س��خت افزاري مان 
در سراس��ر كش��ور در حد 
داشتن هفت هش��ت تخته 
دايو مستهلك ش��ده است؛ 
چهارپنج دايو در تهران داريم، 
يك دايو در كرمانشاه و دوسه 
دايو هم در تبريز داريم، حال 
آنكه در كرمانشاه اصلاً استخر 
استاندارد ندارند كه بخواهند 
از همان يك تخته دايوشان 
اس��تفاده كنن��د! همچنين 
وسايل كمك آموزشي داخل 

سالن مان بسيار ضعيف است. از نظر امكانات و تجهيزات 
فاصله بسيار زيادي با دنيا داريم. از بعد دانش نيز عقب 
هستيم. بايد حتماً بحث  دانش افزايي در دستور كار قرار 
گيرد، مربيان مان به روز شوند، در مسابقات بين المللي 
و كلاس هاي آموزشي برون مرزي شركت كنند و همراه 
با ملي پوش��ان در اردوهاي بلندم��دت خارجي حضور 
داشته باش��ند. مربيان ما بايد در كنار مربيان خارجي 
قرار بگيرند و دانش خود را افزايش دهند و نوع تمرينات 
به روز را از آنها بياموزند. اگر هدف مان پيشرفت شيرجه 
است، اين هدف همبس��تگي همه اعضاي خانواده اين 
رش��ته را مي طلبد و بايد از نظر كمي و كيفي پيشرفت 

كنيم. به ويژه توجه خاصي بايد به بخش نيروي انساني 
شيرجه شود. ورزشكار، مربي و داور نيروي انساني رشته 
شيرجه را تشكيل مي دهند. اين عزيزان بايد با حضور 
در ميادين بين المللي كسب تجربه و دانش افزايي كنند، 
به بدنه شيرجه اضافه ش��وند و در نهايت دين شان را به 
اين رشته ادا كنند، البته پيشرفت مدنظر با حرف زدن 
محقق نمي شود و حتماً بايد به آن عمل كرد. موفقيت 
اخير ملي پوشان رده هاي سني خون تازه اي به رگ هاي 
ش��يرجه تزريق كرد و اميدواريم نتايج درخش��ان اين 
رده جرقه پيش��رفت دوباره اين رش��ته باشد. شيرجه 
مدتي خاموش ب��ود، اما حض��ور در قهرماني رده هاي 
س��ني آس��يا توجهات را به خود جلب كرد. حضور در 

اردوهاي خارجي به تنهايي نمي تواند تأثيرگذار باشد. 
ش��ايد ورزش��كار مدتي در خارج و با بهترين امكانات 
تمرين كند، ولي بعد از بازگش��ت دوباره همان شرايط 
گذش��ته را دارد. نگاه حرفه اي اين اس��ت كه همزمان 
هم امكانات س��خت افزاري خودتان را داشته باشيد و 
هم در اردوهاي مس��تمر برون مرزي ش��ركت كنيد تا 
ورزشكار به مرحله رشد برسد. سرعت پيشرفت ورزش 
در دنيا بسيار زياد است. پكيجي متش��كل از امكانات 
سخت افزاري، نرم افزاري، دانش، نيروي انساني، تغذيه و 
روان شناس مي تواند يك ورزشكار را به مرحله پيشرفت 

و مدال آوري برساند. 

شناگران ايران در مقايسه 
ب��ا دوره هاي گذش��ته و 
عملكرد خودشان، نتايج 
خوب��ي در يازدهمي��ن 
دوره رقابت هاي قهرماني 
جوانان آسيا در فيليپين 
كس��ب كردند. همچنين 
علاوه  بر بحث مدال آوري، 
بچه ه��اي ما توانس��تند 
ركوردهاي بس��يار خوبي 
را ثبت كنند. اين مسئله نشان مي دهد شناي ايران در 
مسير درستي قرار دارد. اميدواريم بتوانند پشتوانه خوبي 
براي سال هاي آينده تيم ملي بزرگسالان باشند و با كسب 
سهميه در بازي هاي المپيك شركت كنند. رده هاي سني 
پشتوانه تيم هاي ملي هستند. شنا ورزشي ديربازده است 
و بايد سيرپيشرفت در رده هاي پايين تر طي شود. بچه ها 
اگر با تمرينات مداوم و رعاي��ت پيش نيازهاي تمريني 
خوب به رده هاي بالاتر برسند، قطعاً كار مربيان تيم ملي 
براي موفقيت، كس��ب مدال در آس��يا و كسب سهميه 
راحت تر خواهد شد. منظور از ديربازده بودن اين است 
كه رشد شناگر به پروسه چندين س��اله نياز دارد. مثلًا 
از سن 15 - 14سالگي، نمي توان ش��نا را شروع كرد و 
حتماً كار بايد از سنين پايين آغاز شود تا فرد پله پله به 
رده هاي بالاتر برسد. بهبود تكنيك و قابليت هاي شركت 
در مسابقه نكاتي است كه بايد در سال هاي متمادي به 
معرض رش��د برسند. ش��ايد در برخي رشته ها يك نفر 
از س��ن نوجواني كار را شروع و يك س��ال بعد در آسيا 
مدال آوري كند، ولي شرايط شنا با ديگر رشته ها متفاوت 
است. ش��ناگران بايد با انگيزه بالا و ديد خوب و علمي 
مربيان پرورش يابند و گام به گام تا رسيدن به تيم ملي 
هدايت شوند. انگيزه و تلاش ورزش��كار، تلاش مربي و 
س��رمايه گذاري مس��ئولان اضلاع مختلف موفقيت در 
رشته  شنا محسوب مي شوند. طي سال هايي كه در رشته 
شنا فعال بوده ام، بارها ديده ام مسائلي از جمله مشكلات 
اقتصادي، عدم حمايت و تفكر ورزشكار باعث شده است 
آنها شنا را رها كنند يا دنبال درس بروند يا دنبال بيزنس. 
وقتي شرايط سخت شود و سن بالاتر رود، ديد ورزشكار 
هم عوض مي شود. مسلماً حمايت خانواده ها از شناگران 

رده هاي سني كمك بزرگي به آنها مي كند. در رده هاي 
پايه خانواده و مسئولان نسبت به مربي نقش بيشتري را 
ايفا مي كنند تا ورزشكاران مان بتوانند به راه شان ادامه 
دهند. برنامه ريزي در سطح ملي اينگونه است كه تعيين 
مي شود در چند رويداد خارجي ش��ركت كنيم، كمپ 
برون مرزي مي خواهيم يا مربي سطح بين المللي داشته 
باشيم. اجراي اين برنامه ها با بحث هاي اقتصادي و قيمت 
ارز ارتباط مس��تقيم دارد. وقتي ن��رخ ارز مدام افزايش 
يابد، بس��ياري از برنامه ها اجرا نخواهد شد. اين مسائل 
حتي به جدايي هميش��گي برخي ورزشكاران از ورزش 
قهرماني مي انجامد، با اين  حال فدراسيون سعي مي كند 
برنامه ها را طبق زمانبندي پيش ببرد، ولي قاعدتاً با توجه 

به مشكلات اقتصادي همه 
برنامه هاي ازپيش تعيين شده 
را نمي توان اجرا ك��رد. اين 
آفت برنامه ريزي در كش��ور 
ماس��ت. قب��لًا اردوه��اي 
بلندمدت چندماهه داشتيم 
و از حضور مربيان بين المللي 
استفاده مي كرديم، اما حالا 
اي��ن فعاليت ها ب��ه حضور 
شناگران در مسابقات داخلي 
و خارجي محدود شده است، 
حتي اعزام به تورنمنت هاي 
درجه ي��ك ني��ز نس��بت به 
گذش��ته محدودتر ش��ده و 
اردوها به صورت غيرمتمركز 

برگزار مي شود. هزينه هاي سنگين باعث افت كيفيت 
اردوهاي متمركز ش��ده اس��ت. همه اين موارد در روند 
پيشرفت تأثيرگذار است. حضور در اردوهاي مشترك با 
ديگر كشورها و استفاده از امكانات و مربيان درجه يك 
قطعاً اثر مثبتي در رشد شناگران خواهد داشت، منتها 
اجراي اين برنامه ها هزينه هاي بسيار سنگيني را روي 
دوش فدراسيون مي گذارد. متأسفانه هر چه مي گذرد، 
محدوديت ها در رشته ش��نا بيشتر مي ش��ود. داشتن 
امكانات سخت افزاري جزو نيازهاي اوليه است. وسايل 
تمرين��ي، دوربين هاي زي��رآب براي آنالي��ز عملكردو 
 تردميل هاي شنا جزئي از تجهيزات مورد نياز هستند. 

پيش��رفت اتفاق مي افتد، اما اگر مي خواهيم در شناي 
جهان حرفي براي گفتن داشته باش��يم، نمي توانيم با 
اين وس��ايل ادامه دهيم. بهترين تيم ها در رش��ته هاي 
پرمدال و مادر در س��طح جهان از كشورهايي است كه 
از نظر اقتصادي ش��رايط مطلوبي دارن��د. امريكا، ژاپن، 
چين، آلمان و فرانس��ه در ش��نا مدعي هستند. ورزش 
به مسائل اقتصادي وابس��تگي زيادي دارد. موفقيت در 
ورزش نيازمند سرمايه گذاري و هزينه است. در كشور 
ما مي گويند »نتيجه بگيريد تا هزينه كنيم«، در حالي 
 كه بايد برعكس باشد. عجيب تر اينكه حتي وقتي نتيجه 
مي گيريم نيز خبري از هزينه كردن نيس��ت! مسئولان 
ما دنبال رش��ته هايي هستند كه در چش��م مردم باشد 

و در رسانه ها مطرح شوند. متأس��فانه شنا پخش زنده 
هم ندارد و اسپانس��رها نيز حتي استقبالي از اين رشته 
نمي كنند. تمام��ي اين م��وارد را باي��د در نظر گرفت. 
وضعيت شناي ايران رفته رفته در حال بهترشدن است. 
نتايج شايد سينوسي باشد، ولي در كل در بين بهترين 
تيم هاي جهان قرار نداريم. در آسيا هم چين، كره و ژاپن 
حرف اول را مي زنند و مدال ها را آنه��ا درو مي كنند. با 
درنظرگرفتن س��طح اين كش��ورها، مي توانيم بگوييم 
در بين تيم هاي س��طح2 قاره كهن قرار داريم. تا رقابت 
با قدرت هاي آسيا و داش��تن نماينده در بين هشت نفر 

نهايي فينال بازي هاي آسيا فاصله زيادي داريم. 

شناي ايران در مسير درستي قرار داردنگاه آسيايي ها به شيرجه ايران تغيير كرد 

نخستين مدال هاي شيرجه ايران 
را تقي عسگري )نقره( و منوچهر 
خموش)برنز( در نخستين دوره 

بازي هاي آسيايي1951 در دهلي 
كسب كرده بودند. چهار سال بعد 
منوچهر فصيحي و حسن اعظمي 

نيز در بازي هاي آسيايي1958 
توكيو به دو مدل برنز دست يافتند 

اما بعد از آن طي 58سال، هيچ يك 
از شيرجه روهاي ايران موفق به 
كسب مدال نشدند تا اينكه پاي 

نظرپور و ولي پور در قهرماني آسيا 
به سكو رسيد

اميد حديقي

رئيس كميته فني فدراسيون 
و عضو كميته فني
كنفدراسيون شنای آسيا

جمال چاووشي فر

مربي شنا
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